
SLOVO STAROSTY

V dnešním čísle najdete: • zprávy z obce • základní a mateřská škola • hasiči • myslivci  
• kultura • sport • různé

Uf, děti jsou ve škole. Prázdniny pro děti byly, krát-
ké pro nás rodiče dlouhé až až. Přesto jsme někteří 
nestihli to, co bylo naplánováno. I na obci jsme dokon-
čovali po termínu. O prázdninách byla naší prioritou 
škola. Došlo k výměně oplocení, které je jistě hezčí 
a hlavně je bezpečnější pro neposedné děti. Rozšířili 
a zrekonstruovali jsme učebnu výtvarné výchovy, ve 
které se bude dětem lépe malovat nejen díky teplé 
vodě v umyvadle. Z důvodu velkého zájmu byla zříze-
na další učebna pro družinu, která vznikla drobnými 
úpravami skautské klubovny. Co se ovšem nepoved-
lo je, že jsme nedokázali prosadit, v loňském roce 
vyjednanou opravu komunikace v lomu Eurovia tak, 
aby termín realizace stavby spadl do období prázd-
nin. Tímto byl zkomplikován nejen první školní den 
školákům dojíždějícím do Horní Čermné, ale i oby-
vatelům žijícím v dolní části obce. Další komplikací 
je nešťastný souběh s rekonstrukcí komunikace na 
silnici č. 311 v úseku Lom Mistrovice. Tato uzavírka 
přes naší veškerou snahu navedla velké množství 
automobilů na naše obecní komunikace, které jsou 
nadměrnou dopravou ničeny a nám nezbývá nic, než 
čekat a následně sečíst škody, které snad nebudou 
díky suchému období pro naší obec neúnosné. Tímto 
se omlouváme všem za vzniklé potíže, ale věřím, že 
opravená komunikace bude přínosem pro nás všech-
ny. Pro vedení obce je to motor pro další jednání  
s Pardubickým krajem ve věci dalších oprav komuni-
kací v našem okolí. Na tomto místě bych rád poděko-

val Pardubickému kraji, který v tomto a minulém roce 
v našem okolí proinvestoval téměř 50 milionů bez 
DPH, což znamená, že se o nás ví.

V souvislosti s komunikacemi, bych rád požádal 
všechny majitele pozemků sousedících s nimi, aby 
uvolnili průjezdný profil komunikací minimálně 1 m od 
hrany komunikace do výšky min 5 m. Obec sama na 
vlastní náklady tuto činnost vykoná. Pokud nechcete, 
aby vaše porosty byly takto odstraněny, kontaktujte 
obecní úřad. Všem, kteří nám toto umožní, děkuji. Bu-
deme rádi, když se občané přihlásí k odběru vyřeza-
ných větví, ty jsme ochotni dopravit na smluvené místo.

Prázdninové období pro obec znamenalo i pořádání 
kulturních akcí v podobě letního kina a hlavně tradiční 
Benátské. Ta i přes nepřízeň počasí dopadla dobře. 
Děkuji Všem, kteří obci pomohli jako dobrovolníci bez 
jakéhokoli nároku na odměnu. 

Kultura nás čeká i v době nastávající. Těšit se mů-
žete na divadelní představení, rozsvícení vánočního 
stromu nebo předvánoční koncert našich dětí v koste-
le. Toto jsou jen bonbónky a věřím, že si každý vybe-
re. Každopádně doporučuji všem, kteří ještě tak neu-
činili, aby se přihlásili do aplikace Munipolis, se kterou 
Vám již neunikne nic důležitého. 

Dětem přeji úspěšný vstup do školního roku a nám 
dospělým hodně sil pro jeho zvládnutí.
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ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY

ORGANIZACE ŠKOLNÍHO 
ROKU 2023/24
1. ročník – tř. uč. Mgr. Andrea Költö 
2. ročník – tř. uč. Mgr. Petra Křivohlávková
3. ročník – tř. uč. Mgr. Eliška Vaníčková 
4. a 5. ročník – tř. uč. Mgr. Marta Mikmeková

Školní družinu vedou p. vy-
chovatelky Ludmila Šlesingrová  
a Zuzana Kubínová, navštěvuje jí 45 
dětí. Je otevřena od 6.30 do 16.00 
hodin pro děti nižších ročníků.

Výuka anglického jazyka 
Výuka angličtiny je v 1.-2. ročníku 
jedenkrát týdně a ve 3. – 5. ročníku  
3 hodiny týdně. Výuka probíhá v jazy-
kové učebně s p. uč. Evou Maňkovou.

Výuka náboženství bude probíhat 
ve škole každý pátek od 13.00 do 
13.45 hodin v přízemí ZŠ pod ve-
dením pana faráře- ThLic. Ireneusz 
Szocinski. Je přihlášeno 8 dětí.

Stav žáků k 1. 9. 2023:  
1. ročník      12  žáků
2. ročník      17  žáků
3. ročník      16  žáků
4. ročník        6  žáků
5. ročník      14  žáků

Školu navštěvuje 65 žáků, je to  
o 2 více než vloni.

Do 1. ročníku nastoupili tito žáci:
Heger Matěj
Hrdina Michal
Krátký Jakub
Kučera Marian
Kyral Jakub
Mrázková Josefína
Nadrchal Marek
Pešek Martin
Rybková Johana
Seidlman Miroslav
Seidlmanová Michaela
Šťastná Stela

Třídní učitelkou je Mgr. Andrea Költö

KROUŽKY
Hra na flétny
   vedoucí - Eliška Vaníčková
Pohybové hry
   vedoucí - Petra Křivohlávková
Keramika - vedoucí - Andrea Költö
Šikovné ručičky
   vedoucí Nikola Vaníčková
Informatika
   vedoucí Marta a Amálie Mikmekovi
Dramatický
   vedoucí Veronika Tomanová

PROJEKTY
Jsme zapojeni do projektu Ovoce do škol, Školní mléko“ a Operačního 

programu JAK. 
 

Všem dětem přejeme v novém školním roce 2023/24  hodně úspě-
chů a pohody, ať se jim ve škole líbí a chodí do ní rády.

 Eva Maňková

PODĚKOVÁNÍ 
Chtěla bych poděkovat všem, co se podíleli na rekonstrukci třídy  

v patře a renovaci skautské klubovny. Protože dětí přibývá a my jsme 
potřebovali zvětšit některé prostory, musela se přes prázdniny zrekon-
struovat třída výtvarné výchovy a skautská klubovna u tělocvičny, kde 
je druhé oddělení školní družiny.  Moc děkujeme. 

UČÍME SE VENKU
Možná jste nás potkali nebo už o našich toulkách a venkovních učeb-

nách slyšeli. Snažíme se využít naší výhody, že v přírodě žijeme, a cho-
dit ven, co to jde. Proč se učit z obrázků, když spoustu věcí můžeme 
vidět na vlastní oči. Dříve bylo chození ven samozřejmou součástí dět-
ství. Dnes tomu v mnohých případech už bohužel není. A přitom venku 
jsou, nejen děti, uvolněnější, vnímavější, spokojenější a hlavně šťast-
nější. Učení je najednou objevování a ne dřina. Spoustu věcí dokážeme 
lépe pochopit a jsou jasnější souvislosti. Venku můžeme z první řady 
pozorovat přírodu. Zvládneme počítat i tvořit slovní úlohy. Znázorňovat 
a modelovat pomocí kamínků, klacíků, lístků. Můžeme přírodniny využít 
na hudební nástroje nebo dokonce na malířské náčiní. Lépe se vymýšlí 
příběhy. O běhání, skákání a protahování asi ani psát nemusím – to jde 
venku samo. 

Děkujeme místním spolkům, že můžeme využívat jejich zázemí jako 
venkovní učebny. Majitelům lesů a luk, že se můžeme na jejich pozem-
cích zdržovat. My slibujeme, že se chováme, a i nadále budeme chovat, 
ohleduplně a nebudeme váš majetek nikterak ničit a znečišťovat. 

Krásný prosluněný podzim strávený venku.
Petra Křivohlávková

První kulturní akcí letošního školního roku byla muzikálová pohádka 
„Princezna ze mlejna“. V repertoáru ji má divadelní společnost Agáta  
a děti ze druhé, třetí a čtvrté třídy ji měly možnost navštívit v Lanškroun-
ském multifunkčním centru LArt ve středu 20. září. Děj byl plný lásky, 
kouzel a líbivých písniček. Spolu s Eliškou a Jindřichem u mlýna pře-
býval i čert, vodník a čarodějnice, jejichž laskavé strašení a legrácky 
vykouzlily dětem úsměvy na tvářích.

za třetí třídu E. Vaníčková
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Na školní rok 2023 – 2024 je za-
psáno 60 dětí. V provozu máme 
3 třídy. Pracujeme podle školního 
vzdělávacího programu Bystrá 
školka.

V naší školce je nám skvěle,  
pořád se tu něco děje,

pro holku i pro kluka zábava  
je veliká.

Třída Berušky – zapsáno 20 dětí 
ve věku 3 – 4 roky

Třída Sluníčka – zapsáno 19 dětí 
ve věku 4– 5 let

Třída Žabičky – zapsáno 21 dětí ve 
věku 5 – 6 let

Obsazení MŠ
Jana Vašíčková – vedoucí učitelka
Tereza Adamcová, DiS – učitelka
Jana Kyralová – učitelka
Věra Hubálková – učitelka
Lenka Martinková – učitelka
Lucie Krátká – učitelka  
(studující VOŠ pedagogická v Litomyšli)
Vlasta Hrdinová – školnice
Hana Krátká – vedoucí školní 
jídelny
Kateřina Vaníčková – kuchařka

Akce, které plánujeme 
na podzim:

- Pohádka divadélka Jojo
- Barevný podzimní den

MATEŘSKÁ ŠKOLA

Třída Berušek

Třída Sluníček

Třída Žabiček

Začátek školního roku proběhl většinou s úsměvem na tváři (slzi-
ček bylo opravdu jen málo) a tak si přejeme, aby to tak bylo i nadále  
a všem dětem se ve školce líbilo a byly spokojené.       

 J. Vašíčková, učitelka
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O letních prázdninách se 
opět podařilo ve spolupráci 
s obcí Bystřec a Středis-
kem volného času ANIMO 
Žamberk, uskutečnit druhý 
příměstský tábor. Letos byl 
inspirován světoznámou 
soutěží, nesl název „Pev-
nost Boyard“ a zúčastnilo 
se ho 36 dětí. Naši svěřenci 
plnili různé úkoly, hráli téma-
ticky laděné hry a mohli se 
zapojit do pestrého tvoření. 
Zaměřili jsme se na týmo-
vou spolupráci, překonává-
ní výzev a podporu dobro-
činné věci. Děti každý den získávaly indície, z niž pak sestavovaly tajenky. Ve středu jsme vyrazili na výlet na 
hrad Svojanov, kde nám průvodkyně vybrala zajímavé expozice. Asi nejvíc děti zaujala středověká mučírna  
a také docela náročný výstup na hradní věž. Po té jsme se přemístili do města Poličky, ve kterém pro nás v mu-
zeu připravili poutavý výklad o historii města s možností vyzkoušení dobových kostýmů. Také jsme si prohlédli 
část městského opevnění a pak se v pořádku všichni vrátili domů. Na závěr tábora se konala tradiční stopovaná 

zakončená pokladem a protože i soutěžící na Boyardu část své výhry 
darovali na dobročinné účely, také my chtěli pomoci dobré věci. V pátek 
odpoledne jsme uspořádali prodejní výstavu výrobků dětí a vedoucích, 
jejíž výtěžek byl krásných 4670,- Kč. Polovina putovala dobrovolnické 
organizaci Zdravotní klauni pomáhající dětem v nemocnicích. Druhou 
polovinu jsme poslali organizaci Sázíme Česko, která zajišťuje vysazo-
vání lesů tam, kde je to potřeba po celé naší republice.

Věřím, že děti si tábor hezky užily a budou z něj mít mnoho prima 
vzpomínek i nových kamarádů.

Chtěla bych poděkovat paní ředitelce školy za možnost využití prostor 
školní družiny, třídy a jídelny, panu starostovi za finanční i materiální 
podporu a SVČ ANIMO za organizační zajištění. Velké díky patří skvě-
lým, moc šikovným vedoucím Denisce Matějkové, Adélce Hrdinové, 
Míše Rousové, Nikče Šlesingrové a Markétce Čadové. Samozřejmě 
také děkuji všem rodičům za podpoření a spolupráci!

Pokud vše dobře dopadne, budeme se těšit zase za rok.
S přáním vydařeného školního roku hlavní vedoucí  

Lída Šlesingrová  

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR 2023

ŠKOLNÍ DRUŽINA

Do nového školního roku jsme 
vkročili plni očekávání z nových vý-
zev – navýšení kapacity a rozjezd 
druhého oddělení. Vítám v našich 
pedagogických řadách paní vycho-
vatelku Mgr. Zuzanu Kubínovou, 
přeji jí hodně energie a trpělivosti  
a spoustu prima nápadů, které jsme 
s dětmi už začali uskutečňovat.

Letos jsme zvolili téma „Máme 
rádi zvířata“. S dětmi v průbě-
hu roku prohlubujeme vědomosti  
o našich i cizokrajných zvířatech, 
zapojujeme se do různých akcí  
a svátků, rozvíjíme kreativitu  
a také se snažíme učit je dobrým 
mezilidským vztahům. Jsme prv-
ním rokem zapojení do podpory 

inovativního vzdělávání z MŠMT, což pevně věříme dětem přinese pes-
třejší a přínosnější činnosti.  

Přejeme všem dětem i rodičům hladký rozjezd nového školního roku 
a krásný podzim.

Za ŠD paní vychovatelka Ludmila Šlesingrová, DiS.
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USNESENÍ Z JEDNÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA

KONANÉHO DNE 21. 6. 2023 
Přítomni: Zdeněk Dytrich, Jiří Hrdina, Iveta Macháčková, Jiří 
Matějka, Václav Matějka, DiS., Milan Mrázek, Milada Muláč-
ková, Ing. Lukáš Novák, Tomáš Pavlíček, Václav Pecháček, 
Miroslav Seidlman, Ing. Tomáš Šťastný, Milan Tejkl, Ing. Ja-
roslav Urban, Ph.D.
Omluveni: Martin Tomeš, DiS.,

Zastupitelstvo schvaluje:
Navrhovatelé: Ing. Tomáš Šťastný, Jiří Matějka
Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

1. Ověřovatelé zápisu: Václav Pecháček, Miroslav Seidlman
Výsledky hlasování: Pro  -  12 Proti  -  0 Zdrželi se  -  2

2. Program a doplnění programu jednání.
2.1. Volba Ověřovatele zápisu
2.2. Schválení programu jednání
2.3 Finanční záležitosti
2.3.1 Rozpočtové opatření č. 3
2.3.2 Žádost o bezúročnou půjčku
2.4 Sdružení obcí Orlicko – dotace a cyklostezka
2.4.1 Žádost – Sdružení obcí Orlicko – lyžařské stopy
2.4.2 Smlouva o poskytnutí dotace – Sdružení obcí Orlicko – 

lyžařské stopy
2.4.3 Žádost o poskytnutí individuální dotace z rozpočtu 

obce Bystřec na rok 2023 – Cyklostezka Jablonné nad 
Orlicí – Bystřec – projektová příprava

2.4.4 Smlouva o poskytnutí dotace – Sdružení obcí Orlicko - 
Cyklostezka Jablonné nad Orlicí – Bystřec – projektová 
příprava

2.5 Pozemkové záležitosti
2.5.1 Smlouva kupní – prodej budoucího pozemku p. č. 125/10
2.5.2 Smlouva o nájmu pozemku – části pozemků p. č. 

3513/2 a 3524/2
2.5.3 Smlouva o budoucí smlouvě směnné – pozemek p. č. 

2845 a části pozemků p. č. 2844 a 2847/14 za část 
pozemku p. č. 2762

2.5.4 Nabídka pozemků ze strany ÚZSVM
2.5.5 Žádost o bezúplatný převod – pozemek p. č. 124
2.5.6 Žádost o bezúplatný převod – pozemek p. č. 3560/1
2.5.7 Žádost o bezúplatný převod – pozemek p. č. 3560/3
2.5.8 Žádost o převod za tržní cenu, část státu – pozemek  

p. č. 3314/1
2.5.9 Pověření starosty k jednání s ÚZSVM ve věci převodu 

schválených pozemků
2.6 Změna č. 6 územního plánu Bystřec
2.6.1 Pozemek p. č. 174/12
2.6.2 Pozemek p. č. 226/3
2.6.3 Pozemek p. č. 3314/1
2.6.4 Pozemek p. č. 3314/9
2.6.5 Omezení přípustnosti/zákaz přípustnosti infrastruktury 

OZE na katastrálním území obce Bystřec
2.7 Různé
2.7.1 SOD – průzkumné geologické práce
2.7.2 Smlouva o spolupráci EKO-KOM, a.s.
2.7.3 Pověření společnosti Komunální služby Jablonné nad 

Orlicí s.r.o.
2.7.4 Poděkování za dar – Zdravotní klaun
2.7.5 Poděkování za dar – OS ČČK Ústí nad Orlicí
2.7.6 Poděkování za dar – DD sv. Zdislavy v Červené Vodě
2.7.7 Poděkování za dar – ALBERTINUM, odborný léčebný 

ústav, Žamberk
2.7.8 Závěrečný účet DSO Mikroregion Severo-Lanškrounsko
2.8 Činnost obce a Rady obce
2.8.1 Činnost obce a obecního úřadu
2.8.2 Činnost Rady obce
2.9 Diskuze
Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0 

3. Finanční záležitosti
3.1. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje rozpočtové opat-

ření č. 3, dle přílohy
Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

3.2. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje poskytnutí 
bezúročné půjčky manželům JM a IM za účelem opravy 
komínů a výměny okapů na nemovitosti. Dle přílohy.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

4. Sdružení obcí Orlicko – dotace a cyklostezka
4.1. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje na základě po-

souzení žádosti o individuální dotaci z rozpočtu obce 
Bystřec, kterou podalo Sdružení obcí Orlicko za účelem 
úhrady nákladů na údržbu lyžařských stop v roce 2023, 
poskytnutí individuální dotace ve výši 10.000 Kč.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0 

4.2. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje veřejnoprávní 
smlouvu o poskytnutí individuální dotace ve výši 10.000 
Kč se Sdružením obcí Orlicko. Dotace bude poskytnuta 
za účelem úhrady nákladů na údržbu lyžařských stop  
v roce 2023.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

4.3. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje na základě po-
souzení žádosti o individuální dotaci z rozpočtu obce 
Bystřec, kterou podalo Sdružení obcí Orlicko za účelem 
úhrady nákladů na projektovou přípravu projektu „Cyk-
lostezka Jablonné nad Orlicí - Bystřec“. Poměrná část 
nákladů pro obec Bystřec činí 652.505 Kč. Dle přílohy.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

4.4. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje veřejnopráv-
ní smlouvu o poskytnutí individuální dotace ve výši  
652.505 Kč se Sdružením obcí Orlicko. Dotace bude po-
skytnuta za účelem úhrady nákladů na projektovou přípra-
vu projektu „Cyklostezka Jablonné nad Orlicí - Bystřec“.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5. Pozemkové záležitosti
5.1. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje kupní smlouvu na 

prodej budoucího pozemku p. č. 125/10 společnosti Vo-
dovody a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a. s.. Pozemek 
vznikne na základě oddělovacího GP č. 1133-19/2023 
oddělením z pozemku 125/8. Náklady za zápis na Ka-
tastru nemovitostí nese nabyvatel. Na pozemku byl pro-
veden průzkumný vrt pro případné posílení obecního 
vodovodu.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5.2. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje smlouvu o nájmu 
pozemku s panem JH. Jedná se o část pozemků p. č. 
3513/2 a p. č. 3524/2 v celkové výměře 38 m2. Účelem 
je úprava pozemku na zpevněné parkovací stání. Pro-
najatý pozemek přiléhá k nemovitosti pana JH.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5.3. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje smlouvu o budou-
cí smlouvě směnné s Ing. KV na budoucí směnu části 
pozemku p. č. 2844, pozemku p. č. 2845 a části pozem-
ku p. č. 2847/14 za část pozemku p. č. 2762 o stejné vý-
měře. Náklady na oddělovací GP a za zápis do Katastru 
nemovitostí nese navrhovatel směny – Ing. KV.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5.4. Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí informaci 
o nabídce pozemků ze strany Úřadu pro zastupování 
státu ve věcech majetkových.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5.5. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje podání žádosti o 
bezúplatný převod pozemku p. č. 124 od Úřadu pro zastu-
pování státu ve věcech majetkových. Využití sídelní zeleň.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

 5.6. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje podání žádosti  
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o bezúplatný převod pozemku p. č. 3560/1 od Úřadu pro 
zastupování státu ve věcech majetkových. Využití – roz-
šíření přístupu k okolním pozemkům po pozemcích obce.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5.7. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje podání žádosti o 
bezúplatný převod pozemku p. č. 3560/3 od Úřadu pro 
zastupování státu ve věcech majetkových. Využití – roz-
šíření přístupu k okolním pozemkům po pozemcích obce.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5.8. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje podání žádosti o 
převod podílu státu na pozemku p. č. 3314/1 od Úřadu 
pro zastupování státu ve věcech majetkových. Podíl 
bude odkoupen za tržní cenu stanovenou uvedeným 
úřadem. Využití – vlastnický podíl na pozemku z důvo-
du možné budoucí výstavby RD v lokalitě.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

5.9. Zastupitelstvo obce Bystřec pověřuje starostu obce ve 
věci podání žádostí o převody pozemků p. č. 124, p. č. 
3560/1, p. č. 3560/3 a p. č. 3314/1.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

6. Změna územního plánu Bystřec č. 6
6.1. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 

územního plánu Bystřec požadavek na změnu využití 
pozemku p. č. 174/12 – dle návrhu.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

6.2. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 
územního plánu Bystřec požadavek na změnu využití 
pozemku p. č. 226/3 – dle návrhu.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

6.3. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 
územního plánu Bystřec požadavek na změnu využití 
pozemku p. č. 3314/1 – dle návrhu.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

6.4. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje do změny č. 6 
územního plánu Bystřec požadavek na změnu využití 
pozemků p. č. 3314/9 - dle návrhu. 

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

6.5. Zastupitelstvo obce Bystřec v projednávané změně č. 
6 územního plánu Bystřec v plochách s rozdílným způ-
sobem využití souhlasí s omezením přípustnosti/záka-
zem přípustnosti infrastruktury OZE (výrobny elektřiny 
z obnovitelných zdrojů) na katastrálním území obce 
Bystřec.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7. Různé
7.1. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje smlouvu o dílo se 

společností GeoEko, s.r.o. na provedení průzkumných 
geologických prací k posouzení geologického podloží v 
rámci zamýšlené výstavby kanalizace v obci. Dle přílohy.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7.2. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje Smlouvu o spo-
lupráci při zajištění zpětného odběru a zařazení místa 
zpětného odběru obecního systému odpadového hos-
podářství se společností EKO-KOM, a.s.. 

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7.3. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje pověření (zmoc-
nění) společnosti Komunální služby Jablonné s.r.o. 
k plnění části povinností obce vůči společnosti EKO-
-KOM, a.s. dle článků VI. a VII. odst. 1 až 8 VOP a člán-
ku IV. Odst. 3 smlouvy v rozsahu vykazovaných údajů 
společnosti.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7.4. Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí poděkování 
za poskytnutý dar společnosti Zdravotní klaun o.p.s.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7.5. Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí poděková-
ní za poskytnutý dar oblastnímu spolku Českého čer-
veného kříže Ústí nad Orlicí na svoz dětí do speciální 
školy Lanškroun.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7.6. Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí poděková-
ní za poskytnutý dar Domovu důchodců sv. Zdislavy v 
Červené Vodě.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7.7. Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí poděková-
ní za poskytnutý dar společnosti ALBERTINUM, odbor-
ný léčebný ústav, Žamberk

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

7.8. Zastupitelstvo obce Bystřec se v souladu s ust. § 39 
odst. 11 zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pra-
vidlech územních rozpočtů, ve znění pozdějších před-
pisů, seznámilo se schváleným závěrečným účtem 
Dobrovolného svazku obcí Mikroregion Severo-Lan-
škrounsko za rok 2022, a to včetně zprávy nezávislého 
auditora o výsledku přezkoumání hospodaření svazku 
za tentýž rok.

Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

8. Činnost obce a Rady obce
8.1. Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí informace  

o činnosti obce a obecního úřadu za uplynulé období.
Výsledky hlasování: Pro  -  14 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

19:03 Odchází zastupitelka Milada Muláčková

8.2. Zastupitelstvo obce Bystřec bere na vědomí informa-
ce o činnosti Rady obce za uplynulé období – zápisy 
RO/05/2023, RO/06/2023, RO/07/2023, RO/08/2023  
a RO/09/2023.

Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

9. Diskuze
9.1. Zaměstnanec – zeleň, úklid
9.2. Větrné elektrárny – Trojmezí
9.3. Zábor veřejného prostranství
9.4. Odpady – pořízení barevných popelnic na tříděný odpad
9.5. Rekonstrukce vytápění čp. 90
9.6. Rekonstrukce silnic S.Ú.S. – III/31115 a III/31113
9.7. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje včlenit do vy-

jádření k plánu otvírky v dobývacím prostoru Bystřec  
I – změna č. 5 podmínku zrušení sobotního provozu  
v lomu EUROVIA. Původní dohoda zněla, že v případě 
potřeby sobotního provozu bude pracovní doba zkrá-
cena na dobu 6:00 – 14:00. Provoz v neděli a ve svátek 
je vyloučen. 

Výsledky hlasování: Pro  -  6 Proti  -  4 Zdrželi se  -  3

9.8. Zastupitelstvo obce Bystřec pověřuje starostu projed-
náním možnosti zkrácení případného sobotního provo-
zu na dobu kratší, než byla v minulosti dohodnuta.

Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

9.9. Stav příprav Benátské noci
9.10. Další kulturní akce a poděkování zastupitelům za účast 

při jejich organizaci
9.11. Zrcadlo u čp. 301. Podána žádost o stanovení doprav-

ního značení, čekáme na rozhodnutí.
9.12. Energetický management u obecních budov
9.13. Cenová politika u obecního majetku

 

VČELÍ MED

Nabízíme k prodeji včelí med.
Poukovi, Bystřec čp. 97, 

telefon 605756386
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Dobrovolný svazek obcí Mikroregion Severo-Lan-
škrounsko v první polovině letošního roku uspěl se 
svými třemi žádostmi o dotaci a získal od Ministerstva 
průmyslu a obchodu bez mála 1,5 milionu korun na 
zavedení tzv. energetického managementu v jeho  
9 členských obcích, které se do tohoto svazkového 
projektu zapojily. Jedná se o obce Bystřec, Cotkytle, 
Dolní Čermná, Horní Čermná, Lubník, Ostrov, Petro-
vice, Verměřovice a Výprachtice. Po veřejné soutěži 
zavedení energetického managementu v členských 
obcích našeho svazku provádí Energeticko – vodáren-
ský inovační klastr z.s. (EWIC) se sídlem v Pardubicích.
POJEM ENERGETICKÝ MANAGEMENT

Co si pod pojmem „energetický management“ 
vlastně představit? Jedná se o soubor opatření, 
jejichž cílem je efektivní řízení snižování spotře-
by energie, a tedy postupné dosahování jejích 
významných úspor. A co takové zavedení energe-
tického managementu obnáší? Každá ze zapojených 
obcí si v prvopočátku stanovila seznam sledovaných 
objektů (budovy ve svém vlastnictví a dále veřejné 
osvětlení), u nichž si udělala detailní přehled o jednotli-
vých odběrných místech a ročních spotřebách energií, 
vyplývající z roční fakturace (elektrická energie, zemní 
plyn, teplo, uhlí, dřevo, voda). Následně proběhla ve 
sledovaných objektech místní šetření, v rámci kterých 
se zjišťoval celkový stav sledovaných objektů, tedy 
identifikovaly se spotřebiče, stav objektů z pohledu 
energetické náročnosti, režim užívání objektů, užívané 
technologie apod. Jakmile byly zadokumentovány roč-
ní spotřeby energií a stavy jednotlivých sledovaných 
objektů, přešlo se k řešení organizační stránky věci, 
což obnáší stanovení jednotlivých odpovědností. Na 
každé ze zapojených obcí se tedy určily osoby, které 
budou odpovědné jednak za fungování energetického 
managementu na obci a jí zřízených organizacích, ale 
především osoby, které budou odpovědné za praktické 
úkony, tedy sledování jednotlivých spotřeb, tentokrát 
již v měsíčních intervalech, evidenci těchto spotřeb 
v systému zavedeném na obci, plnění registru příleži-
tostí ke snižování spotřeby, ve spolupráci s vedením 
obce tvorbu tzv. akčních plánů apod. Na jednotlivých 
obcích se tedy jmenovali tzv. energetičtí manažeři. Tito 
lidé budou pravidelně měsíčně nejen odečítat stavy 
na jednotlivých odběrných místech a evidovat měsíční 
spotřeby energií, ale jejich úkolem bude zejména s tě-
mito daty pracovat. V rámci zavedeného systému se 
bude na obcích především sledovat jeden důležitý uka-
zatel, a to tzv. EnPI, což je ukazatel energetického 
zlepšování nebo-li hospodárnosti. Tento ukazatel 
poskytuje jednotlivým pracovníkům informace potřeb-
né k pochopení energetické náročnosti dané obce či 
organizace. Co je velmi zajímavé, pro hodnoty EnPI 
jsou využívány proměnné, které významně ovlivňují 
spotřebu energie, jako jsou například klimatické pod-
mínky (vnější teplota, denostupně, doba slunečního 
svitu) apod.

ENERGETICKÝ MANAGEMENT DOBROVOLNÉHO SVAZKU OBCÍ 
MIKROREGION SEVERO-LANŠKROUNSKO 

Na základě těchto informací lze teprve pak přijmout 
kroky vedoucí k optimalizaci spotřeby energií. Jiný-
mi slovy řečeno, pouhé sledování měsíčních spotřeb 
jednotlivých energií jednoduše nestačí. Se získaný-
mi daty je třeba umět pracovat. A to je cílem našeho 
svazkového projektu – naučit jednotlivé obce praco-
vat s daty v zavedeném systému a umět je využít 
k efektivnímu řízení snižování spotřeby, a tedy i k po-
stupnému dosahování jejích významných úspor. 

Realizace svazkového projektu s názvem „Ener-
getický management Dobrovolného svazku obcí Mi-
kroregion Severo-Lanškrounsko“ končí k 31.12.2023. 
Podle dotačních podmínek Ministerstva průmyslu  
a obchodu má však tříletou udržitelnost, tzn. že mi-
nimálně po další tři roky, tedy do konce roku 2026 
musí svazek poskytovat roční reporty o výsledcích 
zavedeného energetického managementu na výše 
uvedených obcích. Naším cílem však není ukonče-
ní zavedených opatření v roce 2026. Naším cílem je, 
aby nejpozději do konce udržitelnosti projektu zapo-
jené členské obce dostaly energetický management 
tzv. pod kůži a aby s ním do budoucna pracovaly  
i nadále, neboť během realizace projektu zcela jistě 
pochopí, že je to jen ku prospěchu věci. Ze zkušenos-
tí Pardubického kraje, který má energetický manage-
ment již douhodobě zaveden, totiž vyplývá, že jeho 
praktikování dokáže uspořit 20 až 30 % nákladů na 
energie. V průběhu tříleté udržitelnosti se budou pra-
videlně scházet tzv. řídící týmy (zástupci obcí, škol, já 
jako koordinátorka a metodička svazku a samozřejmě 
i energetičtí manažeři jednotlivých obcí), na kterých 
si budeme jednotlivé výstupy ze systému vyhodnoco-
vat, budeme porovnávat spotřeby jednotlivých měsí-
ců i let, bavit se o příčinách zvýšených či snížených 
hodnot, budeme procházet jednotlivé návrhy opatře-
ní na snížení spotřeby energií a plánovat investiční  
i neinvestiční akce obcí ke snižování spotřeb. Na reali-
zaci tohoto svazkového projektu logicky mohou navá-
zat i další projekty, na nichž lze rovněž získat dotaci, 
jako např. tvorba místních či územních energetických 
koncepcí atd.
KOMUNITNÍ ENERGETIKA

Výše uvedený projekt svazek realizuje v rámci dlou-
hodobě probíhajících diskusí mezi svými členskými 
obcemi o tzv. komunitní energetice, která je založena 
na myšlence, že si skupina lidí může vyrábět společně 
energii, především elektřinu, z obnovitelných zdrojů  
a následně ji mezi sebou sdílet. Komunitní energetické 
projekty mohou vést ke snížení výdajů za energie jak 
pro obce, tak i pro jednotlivce a domácnosti. V rámci 
již zmíněných tzv. registrů příležitostí a akčních plánů, 
které budou tvořit energetičtí manažeři ve spolupráci 
s vedením obcí a škol, samozřejmě mohou vznikat  
i návrhy na výstavbu obnovitelných zdrojů. Ve fázi, 
kdy obec má zavedený energetický management, je 
to však zcela relevantní krok, neboť v rámci efektivní-
ho řízení spotřeby energií budou odstraněny případné 
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„nešvary“ spojené s plýtváním energií, a tedy elekt-
řina vyrobená pomocí např. fotovoltaické elektrárny, 
vystavěné na střechách škol, tělocvičen nebo kultur-
ních domů, pokud pro to samozřejmě budou vhodné 
podmínky, nebude použita k sanování plýtvané ener-
gie, nýbrž k její efektivní spotřebě.
PODĚKOVÁNÍ

Na závěr mého příspěvku bych touto cestou ráda 
poděkovala všem zapojeným obcím a jejich energe-
tickým manažerům za skvělou spolupráci. Zavedení 
energetického managementu na malých obcích se 
může někomu možná zdát zbytečné, ale rozhodně 
tomu tak není a zaměstnanci obcí, škol a samozřej-
mě i starostové našich zapojených obcí to evidentně 
vnímají jinak. Jsem za to moc ráda, protože pracovat 
s lidmi, kteří ve své práci vidí i smysl, je daleko jedno-
dušší a hlavně radostnější.

Mgr. Lenka Bártlová
manažerka svazku a odborný poradce

koordinátor a metodik svazku 
při zavádění energetického managementu 

Upozorňujeme občany, že před obecním úřadem 
bylo na obrubu natřeno žluté vodorovné dopravní 
značení. 

Úsek označený nepřerušovaným žlutým vodorov-
ným dopravním značením na obrubě podél vozovky 
je úsekem, kde je zakázáno zastavit a stát, obdobně 
jako v místech označených známou červeno-modrou 
dopravní značkou B29.

V našem případě bylo žluté vodorovné doprav-
ní značení použito z důvodu zlepšení obslužnosti  
a průjezdnosti v lokalitě před obecním úřadem – vý-
jezd z garáží u obecního úřadu, průjezd k nemovitos-
tem čp. 5 a čp. 183, dopravní obslužnost nemovitostí 
čp. 5, čp. 182, čp. 183, případně čp. 190. 

Pro parkování při návštěvě obecního úřadu nebo lé-
kaře prosím využívejte bíle vyznačená parkovací stá-
ní u budovy. V případě, že budou obsazena, dopro-
voďte nemocné do čekárny a přeparkujte. Děkujeme.

Obecní úřad

ŽLUTÉ VODOROVNÉ 
DOPRAVNÍ ZNAČENÍ

Jako správce místního pohřebiště si dovolujeme 
upřesnit občanům pojmy hrobové místo a hrobové 
zařízení. 

Hrobové místo je plocha zastavěná hrobovým za-
řízením a prostor pod ní, který slouží k uložení po-
zůstatků nebo ostatků zesnulé osoby. Ze zastavěné 
plochy – hrobového místa, platí nájemce hrobového 
místa správci pohřebiště nájem. K nájmu z plochy se 
účtuje i poplatek za údržbu hřbitova. Většina nájem-
ních smluv byla nedávno podepisována na období od 
1. 1. 2022 do 31. 12. 2031.

Hrobovým zařízením se rozumí rám, krycí desky, 
pomník, svítilna, váza apod. Hrobové zařízení je ma-
jetkem nájemce hrobového místa. V této souvislosti 
upozorňujeme, že pokud nájemce hrobového místa 
opravuje, upravuje nebo mění hrobové zařízení, je 
jeho povinností tuto skutečnost nahlásit správci po-
hřebiště a staré nebo nepotřebné hrobové zařízení 
na vlastní náklad zlikvidovat. Nové nebo upravené 
hrobové zařízení musí zabírat stejnou plochu jako za-
řízení původní.

Chápeme, že úmrtí milované osoby je velmi smutná 
věc, přesto žádáme pozůstalé, aby se v případě ro-
zebrání hrobového zařízení chovali ohleduplně k vol-
ným plochám hřbitova a stavbám na něm. Zařízení 
prosím složte tak, aby nepřekáželo v chůzi, nepoško-
zovalo budovy a zásadně nenarušovalo ráz pohřebiš-
tě. Jakmile to situace a stav hrobového místa umožní, 
hrobové zařízení opět nechte sestavit. 

V souvislosti s výše uvedeným, žádáme majitele 
rozebraných hrobových zařízení – dle rozložení jde 
o pět nájemců hrobových míst, aby nás kontaktovali. 
Rádi bychom se s nimi domluvili na dalším postupu. 

Obecní úřad

HROBOVÉ MÍSTO A HROBOVÉ 
ZAŘÍZENÍ

  3. 10.  svoz popelnic
  7. 10.  sběrný dvůr od 8 do 10 hodin
10. 10.  svoz popelnic
17. 10.  svoz popelnic
20. 10.  svoz dům od domu
24. 10.  svoz popelnic
31. 10.  svoz popelnic
  4. 11.  sběrný dvůr od 8 do 10 hodin
  7. 11.  svoz popelnic
14. 11.  svoz popelnic
17. 11.  svoz dům od domu
21. 11.  svoz popelnic
  2. 12.  sběrný dvůr od 8 do 10 hodin
  5. 12.  svoz popelnic
12. 12.  svoz popelnic
15. 12.  svoz dům od domu
19. 12.  svoz popelnic
26. 12.  svoz popelnic

ODPADOVÝ KALENDÁŘ

BENÁTSKÁ NOC
Benátská noc se uskutečnila za deštivého počasí 

v sobotu 5. srpna.
Hrály kapely Hadron, Quiz, Po přechodě, Archa.

Letošní Benátské noci se zúčastnilo 951 platících. 
Děti do 15 let měly vstup zdarma.
Nechyběl ohňostroj a lunaparky.

Děkujeme všem, 
kteří jakýmkoli způsobem pomohli.

obecní úřad
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Vzpomínáme 

Dne 25. srpna 2023  
uplynulo 10 let,  

kdy nás opustil náš bratr 
Zdeněk Kulhánek

S láskou a úctou vzpomínají  
sourozenci s rodinami.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Narození
Adam Augustýn Eliáš
Rozárie Kalousová
Milé děti, vyrůstejte ve zdraví pro 
radost všech.

Jubilanti, kteří oslaví a oslavili 
narozeniny ve 3. čtvrtletí roku
František Pouk čp. 119  93 let
Marie Krátká čp. 191  89 let
Marie Matějková čp. 287  89 let
Lidmila Altmanová čp. 134  88 let
Josef Pouk čp. 178  88 let
František Macháček čp. 331  85 let
Růžena Křivohlávková čp. 133 84 let
Ivan Maco čp. 264  83 let
Jan Tejkl čp. 200  82 let
Jana Lišková čp. 213  82 let
Anna Černohorská čp. 58  80 let
Marie Macová čp. 264  80 let
Karel Berka čp. 76  79 let
Helena Berková čp. 76 let  79 let
Františka Hrdinová čp. 304  79 let
Josef Tejkl čp. 143  79 let
Jan Matějka čp. 294  77 let
Karel Jakeš čp. 354  77 let
Marie Jakešová čp. 354  77 let
Marie Matějková čp. 321  76 let
Jan Hrdina čp. 138  76 let
Jaroslav Čada čp. 151  76 let
Pavel Křivohlávek čp. 227  75 let

ROZVRH CVIČEBNÍCH HODIN V MÍSTNÍ TĚLOCVIČNĚ PRO ŠKOLNÍ ROK 2023/24

Příspěvky pro TJ: děti do 15 let 100 Kč, ostatní 250 Kč - vedoucí odevzdají příspěvky 
paní E. Berkové do 30. 11. 2023

Helena Hrdinová čp. 115  75 let
Jaroslav Hrdina čp. 330  75 let
Marta Dolečková čp. 152  74 let
Jan Prokopec čp. 222  74 let
Marie Hrdinová čp. 320  73 let
Ivana Vlasatíková čp. 79  73 let
Zdeněk Pösel čp. 338  73 let
Svatava Vaníčková čp. 334  73 let
Ladislav Seidlman čp. 456  73 let
Ludmila Vaníčková čp. 277  72 let
Jan Vaníček čp. 334  72 let
Josef Macháček čp. 384  72 let
Bojmír Krejsa čp. 336  71 let
Jaroslava Pöselová čp. 338  71 let
Jaroslav Osladil čp. 235  71 let
Františka Fajtová čp. 322  70 let
Marie Rousová čp. 122  70 let
Josef Matějka čp. 150  70 let
Marie Pavlíčková čp. 91  70 let
Václav Šuma čp. 374  70 let
Milan Kyral čp. 339  70 let

Blahopřejeme.

Úmrtí
Lenka Urbanová  
zemřela ve věku 45 let.
Jana Vaníčková  
zemřela ve věku 86 let.
Květuše Killarová  
zemřela ve věku 72 let

Zájmový kroužek pro kluky  
a holky od 5 let. Kroužek je vhodný 

pro všechny děti, které mají rádi 
přírodu, ale i pro malé budoucí 

myslivce.
Kroužek je zaměřený na ochranu 

přírody, zvířata a rostliny. Čas 
budeme trávit v přírodě a v nepříz-
nivém počasí na myslivně. Během 
roku se zapojíme do mysliveckých 
činností, seznámíme se s myslivec-

kými tradicemi.

První informační schůzka 
kroužku se koná dne  

5. 10. 2023 v 16:00 hod. na 
Myslivecké chatě v Bystřeci.

VHODNÉ  
PRO PŘEDŠKOLÁKY  

A STARŠÍ DĚTI DO 12 LET.
Kroužek se bude konat každý 
čtvrtek v 16:00 hod. na Myslivně 
v Bystřeci.

Přihlášky budou rozdány na infor-
mační schůzce.

V případě dotazů nás kontaktujte na 
e-mail: myslivecky.krouzek@post.cz

KROUŽEK 
MLADÝCH MYSLIVCŮ

BYSTŘEČTÍ PYŽAMÁCI
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SOCIÁLNÍ REHABILITACE: UČÍME LIDI ZODPOVĚDNOSTI 

Sociální rehabilitace. Tajuplný název skrývá prosté 
sdělení: Budeme ti stát v zádech a učit tě, abys zvlád-
nul postarat se sám o sebe i svou rodinu. Nebudeme 
ti dávat věci zadarmo, ale pomůžeme ti odrazit se ode 
dna. Pokud tedy budeš sám chtít.

Podobně o této charitní sociální službě mluví i její ve-
doucí Veronika Kuklová, DiS.: „Posláním služby je po-
moc rodinám nebo jednotlivcům, kteří se ocitli v nepříz-
nivé sociální situaci. Ty situace mohou být různé - ztráta 
zaměstnání nebo bydlení, odchod od násilnického part-
nera, rozvod, dluhy, bezradnost ve výchově dětí nebo 
s vedením domácnosti. Podporujeme klienty v tom, aby 
zvládli žít samostatný život, aby byli soběstační, samo-
statní a nezávislí.“ Sociální rehabilitace je poskytovaná 
na území celého okresu Ústí nad Orlicí a je bezplatná. 
Naši klienti jsou lidé, kterým se v něčem nedaří

Sociální pracovnice řeší vlastně vše, s čím klienti po-
třebují pomoci, a to jak v jejich domácnostech, tak am-
bulantně, kdy klienti docházejí do sídla služby v  Cen-
tru sociálních služeb v Havlíčkově ulici v Lanškrouně. 
Klienti jsou jednotlivci od 18 do 64 let a rodiny s dětmi.  
A jak se na takovou službu dostat? „Lidé můžou přijít za 
námi sami, zavolat nebo napsat. Často nás klienti do-
poručí dalším svým známým, anebo přijdou na doporu-
čení jiných odborníků jako je psycholog, psychiatr nebo 
OSPOD. Někdy je na nás odkážou kolegové z jiných 
charitních služeb, třeba zrovna z našeho Nízkopraho-
vého zařízení pro lidi bez přístřeší, Občanské poradny 
nebo z jiných neziskových organizací,“ vypočítává ko-
legyně Petra Vacková. 

Když tedy člověk udělal rozhodnutí změnit něco ve 
svém životě a vyhledal Sociální rehabilitaci, co se děje 
dál? „Přichází první kontakt, buď u zájemce doma nebo 
u nás v kanceláři, záleží, jak se domluvíme. Předsta-
víme mu službu, co a jak děláme a co už neděláme. 
Jde o to, aby lidé neměli očekávání, která naše služba 
nemůže ze svého principu naplnit. On nám poví něco 
o sobě – v jaké je situaci, co ho trápí a co potřebuje 
konkrétně řešit. Pak se domluvíme na dalším setkání 
nebo dáme čas na rozmyšlenou, jestli do toho s námi 
půjde. Pak uzavřeme smlouvu a ze zájemce se stává 
klient služby. I tady stále konkretizujeme jeho potřeby. 
Na další schůzce tvoříme individuální plán – sepíšeme 
si cíle klienta, bavíme se o tom, co pro zlepšení své si-
tuace už sám udělal, co ještě může udělat, jak mu v tom 
můžeme pomoci my, případně co mu v jednání může 
bránit. Pokud je cílů více, necháme rozhodnout klienta 
o tom, co bude řešit nejdříve. A začneme na tom praco-
vat,“ popisují sociální pracovnice. 
Doprovodíme je na úřad, ale žádost si musí vyřídit 
sami

Dejme si příklad, že klient shání práci. Už sepsání ži-
votopisu je leckdy „oříšek“, protože lidé, kteří do služby 
přicházejí, často nevědí přesná data, kdy navštěvovali 
jaké zaměstnání nebo školu, a nemají k tomu potřebné 
doklady. Pracovnice s klientem také mohou sledovat 
nabídky zaměstnání na internetu, oslovovat zaměstna-
vatele, doprovodit je na úřady. „Ať už klientům pomáhá-

me jakkoliv, nikdy nic neděláme za ně. Doprovodíme je 
na úřad, ale žádost si tam musí vyřídit sami,“ komentu-
je Veronika. „Pokud člověk chce něco ve svém životě 
změnit, pomůžeme mu. “

Takže vztah je navázán a pracuje se na tématu, na 
kterém člověk potřebuje pracovat. Trvá to různě dlouho. 
Jak se potom spolupráce ukončuje? „Spolupráci ukon-
čujeme, když vidíme, že klienti začínají zvládat sami to, 
co chtějí zvládat.Někdy klient potřebuje jen impuls, aby 
se odpíchl ode dna, a záhy začne fungovat sám. Větši-
nu klientů máme však dlouhodoběji. Spolupráci ukonču-
jeme, když klientovi nemáme dál co nabídnout. Také se 
stává, že klient nespolupracuje, vyhýbá se domluveným 
schůzkám, nezvedá telefon. A musíme se rozloučit také 
ve chvíli, si z nás klienti chtějí udělat jen takové „kama-
rádky“ na nezávazné popovídání, a vlastně nic ve svém 
životě měnit nechtějí. Doba poskytování je různá – do-
kud vidíme zájem a aktuální témata, spolupracujeme.
Potkáváme se s dluhy, drogami, absencí nájemního 
bydlení

Klientela Sociální rehabilitace je různá: lidé bez do-
mova, rodiny s dětmi, mladí lidé po opuštění dětského 
domova. Někdy to jsou lidé z dobrého rodinného záze-
mí, jindy opakují vzorce chování svých původních ne-
funkčních rodin. Čím dál větším problémem současnos-
ti jsou drogy a dluhy. „Dluhy už mají sotva zletilé děti, 
tato problematika je prosáklá vším. Naprosto chybí do-
stupné nájemné bydlení. Pronajímatelé se musí chránit 
vysokými kaucemi, už jsme se setkali i s kaucemi ve 
výši 50.000 Kč, to je naprosto nereálné pro lidi s níz-
kými příjmy,“ vypočítává Veronika Kuklová. I tady se 
pracovnicím služby několikrát podařilo pomoci. Oslovili 
nadace, které pro samoživitele sehnali částku na kauci, 
a tím jim umožnili dosáhnout na nájemní byt. 

Jaký je postup u finančního poradenství a dluhů? Na 
to jsme se zeptali opět vedoucí služby: „Zmapujeme 
s lidmi, jaké mají příjmy a výdaje. Zjistíme, zda mohou 
využít sociální dávky, které dosud nepobírají či si něja-
kým jiným způsobem zvýšit svůj příjem. Po celý měsíc 
je necháváme zapisovat si veškeré výdaje. Z toho se 
pak dá zjistit, kam jejich peníze míří, a kde mohou ušet-
řit. Často se stává, že lidé nevyjdou s výplatou, takže je 
učíme hospodařit - rozdělit si výplatu tak, aby celý mě-
síc měli na základní životní potřeby. Učíme je, že nejdřív 
musí zaplatit nutné výdaje - nájem, energie, dětem věci 
do školy, a ne si například koupit nový mobil. Pokud má 
dluhy, společně zjistíme kde, kolik a komu dluží. Často 
vůbec netuší, jaké mají dluhy, protože ze strachu tře-
ba vyhazují dopisy nebo si je vůbec nevyzvednou na 
poště. Pak s člověkem řešíme, jak chce své dluhy ře-
šit,“ vysvětluje sociální pracovnice. Pokud má klient zá-
jem dluhy řešit, pomohou pracovnice vyřídit splátkový 
kalendář, nastavit si splátky, komunikovat s věřitelem, 
anebo vše řeší společně s Občanskou poradnou.  
Co je to úspěch?

V těchto negativních jevech, které někdy do rodin při-
nášejí psychickou labilitu, násilnické chování nebo uží-
vání návykových látek, často vyrůstají děti. Proto jedna 
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z nejdůležitějších podpor, kterou Sociální rehabilitace 
klientům nabízí je podpora rodičovských kompetencí. 
„Učíme rodiče, jak s dětmi trávit smysluplně volný čas, 
že děti musí posílat do školy, dělat s nimi úkoly, komu-
nikovat se školou a chodit na třídní schůzky,“ vysvětluje 
sociální pracovnice. 

Dá se u takové služby vůbec měřit úspěšnost? Těž-
ko. „V našich očích se třeba klient nikam neposunul, 
ale kdyby nás nekontaktoval, třeba by se propadl ještě 
níž,“ uvažuje Veronika. „Minimálně u tří lidí víme, že se 
jim podařilo vymanit se z bezdomovectví, to není vů-
bec lehké.“ Snad je úspěch už to, že člověk, který chce 
změnit svůj život, přišel do kontaktu s jiným pohledem 
na svět, než má on sám nebo jeho okolí, které ho sráží. 
Snad je úspěch už to, že se člověk setkal s přijetím. 

Uzdu svého života drží v ruce každý sám. Pracov-
nice Sociální rehabilitace dokážou pomoci klientovi ve 
spoustě věcí, pokud ovšem chce on sám. „Neděláme 
nic za ně. Učíme je, aby si poradili sami, a aby nás ne-
potřebovali. Nedáváme lidem ani žádné materiální věci 
či potraviny. Snažíme se je naučit, aby se nestávalo, že 
na jídlo nebudou mít peníze,“ popisuje Veronika. 

Co se týká materiální pomoci, ve službě pomohou sdí-
let klientovi inzerát v případě, že shání např. vybavení 
dětského pokojíčku nebo konkrétní spotřebiče či náby-
tek do své domácnosti. A tak se už mnohokrát díky soli-
daritě mezi lidmi podařilo tyto věci sehnat, a klienti mohli 
i díky tomu začít nový život. „Největším posláním Sociál-
ní rehabilitace je učit lidi zodpovědnosti a samostatnos-
ti,“ dodává Veronika Kuklová. Služba má v Lanškrouně 
k dispozici také pět nájemních bytů o velikosti 1+KK. 
Tam mohou klienti v klidu a bezpečí strávit nějaký čas 
a za pomoci pracovnic služby se odpíchnout ke změně. 

Veronika Kuklová, DiS.
vedoucí Sociální rehabilitace

Centrum sociálních služeb 
Havlíčkova 1129 , 563 01 Lanškroun

tel.: 731 639 672, e-mail: sr@uo.hk.caritas.cz 

Domácí hospic Alfa-Omega, který provozuje Ob-
lastní charita Ústí nad Orlicí, zve od 9. do 14. října 
2023 širokou veřejnost na cyklus osvětových akcí. 
Jejich cílem je otevřít ve společnosti témata smrti  
a péče o umírající. 

V úterý 10. října v 18 h. začínáme besedou „Dožít 
doma“, kterou povedou hospicové zdravotní sestry 
na evangelické faře v Horní Čermné. Beseda pro-
běhne takřka na domácí půdě, protože místní farář 
Jakub Keller působí v hospicovém týmu jako duchov-
ní a má s doprovázením umírajících řadu zkušeností. 

Smrt je v naší bohaté západní společnosti tabu, 
přestože patří k životu stejně jako narození. Je nor-
mální o ní mluvit. Hospicových sestřiček se můžete 
zeptat na vše, co vás zajímá, a také si prohlédnout 
nové prostory, ve kterých služba sídlí. Své dveře 
otevře Domácí hospic Alfa-Omega veřejnosti ve 

TÝDEN NA PODPORU  
DOMÁCÍHO HOSPICE  
ALFA-OMEGA

OD 27. ZÁŘÍ - 4. ŘÍJNA 2023
Pouze akutní případy po předchozí telefonické 
domluvě ošetří 
MUDr. Remešová v Jablonném nad Orlicí.

OD 6. LISTOPADU - 24. LISTOPADU 2023
Ve dnech 6. 11. - 14. 11. ošetří po předchozím tel. 
objednání - pouze akutní případy MUDr. Novotná  
v Horní nebo Dolní Čermné.
Ve dnech 15. 11. - 24. 11. ošetří po předchozím tel. 
objednání - pouze akutní případy MUDr. Remešová  
v Jablonném n. O.

ORDINACE MUDR. JAREŠOVÉ 
UPOZORŇUJE, ŽE JE NUTNÉ SE DO NAŠÍ  

AMBULANCE OBJEDNÁVAT PŘEDEM, NEJLÉPE 
E-MAILEM: ordinace.jaresova@gmail.com

středu 11. října od 13 h. v Letohradě, v ulici Na Ko-
pečku 360 (vedle střediska Oblastní charity). 

Vrcholem Týdne na podporu Domácího hospice 
Alfa-Omega bude v sobotu 14. října v 16 h. KON-
CERT PRO HOSPIC v kostele sv. Václava v Le-
tohradě na náměstí. Po úvodu ředitelky Oblastní 
charity Marie Malé a jáhna Vojtěcha Smoláka vystou-
pí Martin Bureš z Pražské konzervatoře – varhany, 
Marie Kindlová z konzervatoře Pardubice – housle, 
Rita Smoláková ze ZUŠ Česká Třebová  - varhany, 
Ema Hejlová ze ZUŠ Lanškroun – flétna.

Týden na podporu Domácího hospice Alfa-Omega 
pořádáme v rámci kampaně DOŽÍT DOMA, do které 
je v současné době zapojeno více než čtyři desítky 
mobilních hospiců z celé ČR.

ORDINACE MUDR. JAREŠOVÉ  
OZNAMUJE DOVOLENOU
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ROZHOVOR S PANEM JANEM KRÁTKÝM Z BYSTŘÍČKA

V Bystřeci prožíváte celý svůj život?
Narodil jsem se v roce 1939 manželům Růženě  

a Janu Krátkým v Bystřeci v Bystříčku, kde prožívám 
svůj život doposud. Maminka pracovala ve mlýně  
u Petříků a tatínek v drážním kamenolomu. Vyrůstal 
jsem se sestrou Marií, nyní Vaškovou. Měl jsem krás-
né mládí i když byla válečná doba. Jako dítě jsem 
situaci nevnímal. Pamatuji si, že v Bystříčku byla 
hranice protektorátu a sudet. Často zde procházeli 
ozbrojení vojáci, ze kterých jsem měl strach. V sou-
sedním domě u Petříků (Vaníčků) žila německá rodi-
na. Základní školu jsem navštěvoval v Bystřeci, do 
měšťanky jsem chodil do Jablonného nad Orlicí.

Jaké povolání jste chtěl vykonávat?
Po skončení školní docházky, která tehdy trvala  

8 roků, jsem se vyučil v Lanškrouně nástrojařem. Vy-
sněné povolání jsem neměl. Byla těžká doba. V roce 
1953 docházelo k vystěhování sedláků. Důležité bylo 
být zaměstnán. Z Bystříčka byli nuceně vystěhováni 
Hrdinovi, jejich děti byly mými kamarády.

Od 16 let jsem pracoval v Tesle Lanškroun a potom 
mnoho let v Jablonném nad Orlicí. Za vydělané pe-
níze jsem si koupil v 18 letech motorku. Tehdy stála  
8 000,- Kč. Měl jsem z ní velkou radost. V tu dobu měl 
motorku málokdo.

Měl jste nějaké koníčky?
Celý život mě provází zájem o sport. Nyní spíše 

pasivně, ale rád se projedu na kole a chodím na pro-
cházky. Vzpomínám, jak jsme si v Bystříčku vybu-
dovali hřiště. Měli jsme tam i doskočiště, kde jsme 
trénovali a soutěžili. V zimě jsme měli zase ledovou 
plochu dokonce s mantinely a osvětlením. Hráli jsme 
hokej a pořádali turnaje s klukama z okolních ves-
nic. Můj koníček byl také šerm a lyžování. Několik let 
jsem zastával předsedu TJ Bystřec. Vedoucí cvičení 
jsem byl já i moje manželka. Cvičilo se na nářadí dva-
krát týdně na sále „U Koruny“.

Byl jste také členem Svazarmu?
Zde jsem pracoval mnoho let. Byl jsem členem 

okresního výboru masově branných sportů a také roz-
hodčím. Patřily sem sporty jako třeba triatlon, biatlon, 
střelba. Mými dobrými spolupracovníky, svazarmovci, 
byli Karel Kyllar a Oldřich Matějka. Vyučoval jsem také 
v autoškole v Jablonném n.O. - nejen kurz na osobní 
auta, ale hlavně brance – předvojenský kurz.

Na co rád vzpomínáte?
Rád vzpomínám na celý svůj dosavadní život. Byly 

chvíle špatné, ale zase přišly chvíle krásné. V mládí 
jsem s kamarády nevynechal žádnou taneční zábavu.  
A že jich bylo. Rád vzpomínám na spolupracovníky v 
zaměstnání i na práci poslance národního výboru. Čas-
to vzpomínám na svoji manželku s kterou jsem prožil 56 
let. Byla mi vždy oporou při všech mých aktivitách. By-
dlím v domě se svým synem a jeho rodinou. Jsem rád, 
že na mě oba synové dohlíží a naše soužití je dobré.

Co vám sport dal?
Sport mi dal radost a spokojenost. Vyplnil mi volné 

chvíle. Vedl jsem ke sportu mé dva syny. Ráda spor-
tovala i manželka. Každému doporučuji – důležitý je 
pohyb v kterémkoliv věku, pokud vám to zdraví dovo-
lí. Ve stáří se Vám bude lépe pohybovat.

Děkujeme za rozhovor.
redakční rada

ROZSVÍCENÍ 
VÁNOČNÍHO 
STROMU
Zveme Vás na rozsvícení 
vánočního stromu 
v neděli 3. prosince.

Předvánoční koncert 

bude 10. prosince 2023 od 16 hodin  
v kostele v Bystřeci.

Srdečně Vás zve rytmická skupina

Taneční 
Pro manželské a partnerské páry 

V Hostinci „U Špičáků“ 
V Bystřeci 

Začínáme 5. 11. 2023 

 

Podrobnější informace Vám poskytneme 
 

na telefonu: 731 215 098  
osobně v Hostinci „U Špičáků“ 
mail: hostinecuspicaku@seznam.cz  

 

Těšíme se na Vás! 

Taneční 
Pro manželské a partnerské páry 

V Hostinci „U Špičáků“ 
V Bystřeci 

Začínáme 5. 11. 2023 

 

Podrobnější informace Vám poskytneme 
 

na telefonu: 731 215 098  
osobně v Hostinci „U Špičáků“ 
mail: hostinecuspicaku@seznam.cz  

 

Těšíme se na Vás! 
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O STROUŽNÍKÁCH
Jeden soused jel v noci s párem koní z Jablonného 

domů do Bystřece. Když přijel do lesa ve Stroužní-
kách, koně mu najednou zarazili a ne a ne dál. Pro-
hlížel vůz, koně i cestu a v tu chvíli vidí, jak se pod 
koňmi míhá jakási sekerka. Lekl se a znovu začal po-
bízet koně. Marně! Koně se strachem vypřáhl a od-
vedl domů. Pro vůz se vrátil, až bylo slunce vysoko.

O STUDENCI
Jeden soused jel k večeru do Studence pro klády. 

Trvalo mu dlouho, než naložil. Asi k jedenácté vyjel 
z lesa. Náklad nebyl veliký a koně šli dost lehko. Na-
jednou se mu do cesty postavil nepatrný hrbeček. 
Když k němu přijel, koně nemohli z místa. Zabírali, co 
měli síly, ale vůz stál jako přimražený. Napadlo ho, že 
vůz je k tomu místu přičarován. Vypřáhl koně, nechal 
je na blízkém paloučku pást a čekal, až uplyne dva-
náctá hodina. Teprve potom hravě vyjel.

O HÝVINĚ
Je to už hodně dávno, co dědeček chodíval do 

Čenkovic třít len. Časně ráno vycházel a večer se 
pozdě vracel domů. Jednou se zdržel tak dlouho, že 
šel domů až o půlnoci. Když přišel k Hývině, slyšel, 
jak v lese kácejí, řežou a sekají. Do všeho se ozý-
valo pobízení koní: „Hyje, bije!“ Dědečka to vyděsilo  
a raději přidal do kroku. Druhý den ráno se šel podí-
vat, kdo tam co kácel. Les stál tiše, jak začarován.  

O ČERTOVĚ KAMENI
Stalo se, že v létě za veliké bouře přiletěl do Bys-

třece z pekla čert. Byl od hlavy až k patě celý, celičký 

POVĚSTI

černý. Měl veliké rohy a v rukou vidle. Od západu se 
neustále křižoval blesk za bleskem, hromy burácely, 
tmělo se a lilo jakoby hrnec obrátil. To bylo hodně už 
i na čerta. Proto vjel u Maršových do koruny velké-
ho košatého jilmu a čekal, až se nejhorší přežene. 
Seděl a poslouchal, díval se. Náhle silně zahřmělo  
a uhodilo do blízké skály. Čert se lekl, pustil se a letěl 
ze stromu dolů. Chtěl se v letu zachytiti, ale i ta kůra 
ze stromu se sloupla, ocas se mu smekl a čert spadl 
na kámen pod jilmem. Nic se mu naštěstí nestalo, jen 
po kameni vyryl řádný klouhanec. Pádem si urazil jen 
rohy a vidle mu odlétly, kdo ví kam? Tak ztratil svoji 
moc. Proto se nemohl vrátiti zpátky do pekla. Když 
se vzpamatoval, pochopil a zalezl pod kámen, odkud 
dodnes nevylezl.

Kdysi u Kalcových stavěli přes potok most. To se 
znelíbilo čertům v pekle, a proto si umínili, že stavbu za 
každou cenu překazí. Stalo se, že zeď, kterou zední-
ci dokončovali, čerti přes noc roznesli. Zedníci stavěli 
znova, ale nadarmo! Ráno nebylo po zdi ani památ-
ky. To se několikrát opakovalo. Nikdo nevěděl, čím to 
může být, ani nikdo netušil, jak tomu všemu nadělení 
zabránit. Až potom čerti sami prohloupili. Jeden z nich 
se opozdil a přišel až před samým svítáním. Zbyl na 
něho už poslední kámen. Chopil se ho a drápal se 
s ním na kopec. Ale než na ten kopec vůbec vylezl, 
rozednilo se. Byl právě pod velikým košatým jilmem 
u Maršových, když v sousedství zakokrhal kohout. 
Kámen čertovi na místě z pazourů vypadl a čert se 
propadl do země. Po této události dali čerti už pokoj  
a lidé most dostavěli. Kámen od těch dob leží a mlčí. 
Jen vytlačený čertův pazour o něčem svědčí.

Vybráno z knihy NA BESEDĚ.

17.-18.11.2023
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DIVADLO
3. 10. 2023, 19:00, sál kina – Jméno, 580 Kč přízemí, 
480 Kč balkón  
23. 10. 2023, 19:00, sál kina - Dva nahatý chlapi, 
580 Kč přízemí, 480 Kč balkón  

10. 11. 2023, 19:00, sál kina - Autobus na lince 21 
A, 180 Kč
8. 12. 2023, 19:00, sál kina - Madame Rubinstein, 
580 Kč přízemí, 480 Kč balkón  
Od 16. 9. 2023 je možnost zakoupit vstupenky na jed-
notlivá představení. Vstupenky je možné nadále zakou-
pit v IC Jablonné nad Orlicí a nově také přes internet 
na www.kultura.jablonneno.cz. Obec Bystřec poskytuje 
svým seniorům 100 Kč slevu na každé představení.
 
VÁNOČNÍ KONCERT LEONY MACHÁLKOVÉ
29. 11. 2023, 19:00, sál kina
Vstupenky lze zakoupit osobně v IC Jablonné nad 
Orlicí anebo přes stránky www.kultura.jablonneno.cz. 
Obec Bystřec poskytuje svým seniorům slevu 100 Kč.

FINANČNÍ STRÁŽ V HRANIČNÍCH HORÁCH 
A V BELETRII
11. 10. 2023, 18:00, malý sál kina
autorské čtení z knihy Příběh hořkého trojlístku spo-
jené s besedou o životě skutečné finanční stráže, 
přednáší doc. PhDr. Marie Macková, Ph.D.
Další nabídka knihovny je k dispozici na https://
knihovnajablonne.cz.

JABLÍČKO
Rodinné centrum vytváří zajímavé akce a aktivity pro 

KULTURA V JABLONNÉM NAD ORLICÍ

rodiny s dětmi. Více informací včetně programu na-
leznete na webu https://rcjablicko.webnode.cz.

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ
14. 10. 2023 – Adamov – Křtiny (13 km)
28. 10. 2023 – Jablonné n. O. – Bořitov – Nekoř (9 km)
4. 11. 2023 – Slatina n. Z. – Vamberk – Doudleby 
n. O. (12 km)
18. 11. 2023 – Jeseníky (15 km)
2. 12. 2023 – Lukavice – Písečná – Letohrad (10 km)
9. 12. 2023 – Advent v Olomouci

Na tyto akce je zvána i široká veřejnost. Změny tras 
i programu jsou možné. Bližší informace najdete vždy 
5-6 dní před akcí na www.kctjablonneno.unas.cz.

Jedná se o soboty, neděle a svátky od 8 do 11 hodin.
28.9.  MUDr. Vítková Eva Červená Voda 330 465 626 460
30.9. – 1. 10.  MUDr. Vlasatá Lenka Jablonné n.O., Na Dílech 622 465 642 765
7. – 8. 10.  MUDr. Beranová Renata Jablonné n.O., U koupaliště 149 465 642 267
14. – 15. 10.  MUDr. Appl Martin Dolní Čermná 222 465 393 266
21. – 22. 10.  MUDr. Bílý Aleš Lanškroun, Pivovarské nám. 561 465 324 829
28. – 29. 10.  MUDr. Bílý Aleš Lanškroun, Pivovarské nám. 562 465 324 829
4. – 5. 11.  MUDr. Dunglová Stanislava Letohrad, Tyršova 259 972 324 447
11. – 12. 11.  MDDr. Faltusová Tereza Lanškroun, Českých bratří 519 465 771 918
17.11.  MDDr. Hrdinová Michaela Lanškroun, Strážní 151 465 322 907
18. – 19. 11.  MUDr. Jedličková Zuzana Bystřec čp. 182 465 642 990
25. – 26.11.  MDDr. Junková Aneta Žamberk, Školská 834 739 374 555
2. – 3. 12.  Lékař stomatolog Khmara Oleksii Letohrad, U Dvora 815 605 501 139
9. – 10. 12.  MDDr. Kopecký Milan Lanškroun, Dobrovského 34 739 374 787
16. – 17. 12.  MUDr. Mareš Miroslav Žamberk, Školská 834 739 374 555

POHOTOVOSTNÍ ZUBNÍ SLUŽBY PRO BOLESTIVÉ PŘÍPADY

Pozvánka na 
moštování 

v Horní Čermné 
 

Zahájení v sobotu 23.9.2023 

od 7.00 do 12.00 hodin 
 

Další moštování vždy v sobotu ve stejnou dobu 
 

Případné tel. dotazy 774 209 463 Marek J. 
       608 978 489  Frieser J. 

Na návštěvu v moštárně se těší zahrádkáři 
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ZE SVĚTA MLADÝCH HASIČŮ…

Přes léto jsme si s dětmi dali prázdninový oddech 
a od čtvrtka 7.9.2023 se opět pravidelně scházíme 
každý čtvrtek v 16:00. Nám vedoucím začíná desátá 
sezona, kdy děti vedeme, tak se snad povede ales-
poň tak, jako ty předešlé. 

Už začátkem října (7.10.) nás čeká „branný“ zá-
vod, který proběhne v letošním roce v areálu zdraví 
(AZAS) v Dolní Čermné.

Pilně trénujeme a snažíme se, abychom na tra-
tích dle nových pravidel předvedli co nejlepší výko-
ny v jednotlivých kategoriích, tedy přípravka, mladší 
žáci, starší žáci i dorostenci. Doufáme, že se nám 
bude alespoň trochu dařit, že nám vyjde počasí. Drž-
te nám, prosím, palce.

Od května do začátku září probíhal závodní seriál 
v disciplíně běhu na 100 metrů s překážkami „Český 
pohár“, který se skládal z pěti závodů a to v Třebíči, 
Moravském Berouně, Bludově, Kamenci u Poličky  
a Ostravě. Tohoto seriálu se zúčastnili Erik Černo-
horský, Lukáš Matějka, Ondřej Černohorský a Ondřej 
Matějka. Kluci měli ve svých kategoriích poměrně vel-
kou konkurenci z celé republiky a i přes to se umís-
tili v celkovém hodnocení velice výborně. V kategorii 
mladší dorostenci se celkově umístil Ondra Matějka 
na 7. místě z 50 zúčastněných a v kategorii střední 
dorostenci se celkově umístil Ondra Černohorský na 
24. místě (i když vlivem zranění odběhl pouze 2 závo-
dy), Lukáš Matějka na 13. místě a Erik Černohorský 
na 2. místě ze 115 zúčastněných – podrobné výsled-
ky budou vyvěšeny v zastávce u kostela ve vývěsce. 

Klukům velice děkuji za jejich super reprezentaci 
našeho sboru a naší obce na těchto závodech přeji 
jim mnoho dalších dosažených úspěchů.

Přes léto se také naši dorostenci i dorostenky začali 
připravovat na závody v požárním útoku dospělých, 
objeli i pár závodů, aby nasbírali zkušenosti pro pří-

ští léta a i na těchto závodech bylo o Bystřeci slyšet. 
Dorostenci a dorostenky jsou vesměs lidé, se který-
mi jsme jako vedoucí začínali, když byli malí „špunti“  
a o to víc mě těší, že jsme jim něco z té týmové práce 
předali, stmelili jsme partu lidí, kteří si dokážou jít za 
svým cílem a pokračují v hasičském sportu a odkazu 
našich předků dál, i když už nejsou děti…  

Děkujeme sponzorům, obci Bystřec a MŠMT za 
dary a dotace, díky kterým můžeme mít a máme 
vybavení pro trénink dětí a můžeme se důstojně 
připravovat na jednotlivé disciplíny. Děkujeme 
také rodičům za jejich trpělivost a pomoc a bude-
me za pomoc rádi i do budoucna. 

Rádi také přivítáme nové členy našeho kolek-
tivu mladých hasičů. Scházíme se již desá-
tým rokem každý čtvrtek od 16:00 v hasičárně  
a v zimním období v tělocvičně. Kdo má rád po-
hyb, učí se rád novým dovednostem a znalos-
tem, ať přijde mezi nás….
Informace pro rodiče podáme telefonicky nebo 
přes Whatsapp 
+420 776 688 785 – Jitka Matějková
+420 777 894 485 – Václav Matějka
Náš kolektiv přijímá děti od 4 let. 

Za vedoucí mládeže SDH Bystřec
Vašek Matějka.

 
BYSTŘECKÝ TENISOVÝ 
OPEN 2023

Dne 12.8.2023 se na antukovém hřišti ko-
nalo finále 13. ročníku tenisového turnaje 
BTO. Turnaje se zúčastnilo celkem 11 hrá-
čů rozlosovaných do dvou skupin.

Hráči si v průběhu roku odehráli vzájem-
né zápasy a z každé skupiny postoupili  
4 hráči do finále.

Finále BTO se hrálo na dva sety způso-
bem známým jako pavouk. V případě ne-
rozhodného stavu rozhodoval tiebreak.

Vítězem turnaje BTO 2023 se stal Oldřich 
Solar. Na druhém místě Martin Vaníček a 
na třetím místě Jan Vaníček. Blahopřeje-
me vítězovi a děkujeme všem hráčům za 
účast. Těšíme se na další již 14. ročník tur-
naje BTO.

www.btclub.cz
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Krásný hustý les. Voňavá zelená louka. Úžasná modrá obloha. Par-
ta kamarádů. Spousta báječně strávených dnů. To vše a mnohem víc 
se mi vybaví vždy, když si vzpomenu na začátek velkých prázdnin  
a skautský tábor, který k tomu neodmyslitelně patří. 

Letos jsme se vydali v rámci celotáborové hry do Bradavic. A musím 
říct, že nás prostředí úplně pohltilo. Učili jsme se všem kouzelnickým 
dovednostem včetně přípravy lektvarů, létání na koštěti i důležitých 
kouzel. Díky důkladné přípravě jsme se mohli zůčastnit i napínavého 
turnaje ve hře, kterou miluje celý kouzelnický svět – FAMFRPÁL. 

Jeden den jsme si i odskočili z kouzelnického světa, abychom se 
vykoupali v pastvinné přehradě a vyzkoušeli si i plavbu na kanoi. Pře-
devším o práci kormidelníka byl největší zájem. Všichni máme mnoho 
zážitků, na které budeme jistě dlouho vzpomínat. 

Nyní jsme už v plném proudu nového školního roku. První setkání po prázdninách již proběhlo v hojném počtu 
v pátek 16. 9. u myslivny, kde jsme hráli hry, seznamovali se s nově příchozími, opékali párky a zpívali písně.  
A co nás čeká dál? Například schůzka s kouzelníkem, vojenský výcvik nebo vánoční výprava. Ale také pravidelné 
schůzky, které budou probíhat každý pátek v hasičské zbrojnici od 16:30 do 17:30 pro mladší a od 17:00 do 18:00 
pro starší. Těšíme se a jsme zvědaví, co všechno spolu prožijeme a co nového se společně naučíme.

Michaela Hricinová a Vojtěch Uher

Ještě mi dovolte touto cestou poděkovat všem vedoucím, kteří se ve svém volném čase bez nároku na 
honorář věnují dětem a především připravují program na schůzkách, na výpravách nebo skautském táboře. 
Patří jim za to velký DÍK.

Vojtěch Uher, vedoucí oddílu

SKAUTSKÝ TÁBOR 2023

KLUB DŮCHODCŮ

Čas plyne rychle jako voda a už máme podzim. A tak 
jako někde voda plyne velmi pomalu, tak naopak jinde 
zase pádí rychlým tempem, s velikou energií přeskakuje 
balvany v říčním korytě, přelévá vlny jednu za druhou, 
až se dobere k cíli. I nám v životě čas odměřuje minuty 
a vteřiny, a přestože je každá minuta i každá sekunda 
pokaždé stejně dlouhá, někomu se zdá, že jemu čas 
běží mnohem rychleji, jinému pomaleji.

V našem životě děláme takové krátké, někdy smut-
né a jindy zase hezké a veselé zastávky. Např. se 
scházíme v klubu důchodců, kdy se každý už těší, že 
uvidí známé tváře, že si vytvoříme milou rodinnou at-
mosféru. Nebo někteří z nás vycestovali do zahraničí 
do Rakouska na tzv. „Cyklotoulky“ kde si zpestřili svůj 

pobyt jízdou na kolách po krásné krajině. Jiní zase byli 
u moře nebo navštívili mnoho nádherných míst naší 
České republiky.

     Tejklová Marie 
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ZAČÁTEK ŠKOLNÍHO ROKU
Letošní školní rok začal slunným a teplým poča-

sím. Přivítali jsme 14 nových prvňáčků a do 6 ročníku  
k nám přišlo 6 žáků z Bystřece. Přivítali jsme také 
novou kolegyni, paní učitelku Jaroslavu Safínkovou, 
která bude v letošním školním roce vyučovat na prv-
ním stupni. Počet letošních žáků nám dokonce dovo-
lil otevření druhého  oddělení školní družiny a samo-
statný třetí ročník.

Po nezbytných formalitách, které řešili třídní učitelé 
se svými žáky, jsme hned od druhého dne začali učit 
podle stálého rozvrhu. Od října začnou také pracovat 
všechny kroužky, od letošního roku nově kroužek ro-
botiky – pro žáky prvního a druhého stupně. Zatím je 
o něj mezi dětmi velký zájem.

Také se začnou rozjíždět soutěže – sportovní  
a vědomostní, začal plavecký výcvik a po Novém 
roce čeká žáky lyžařský výcvik. V lednu čeká žáky 
návštěva Národního divadla a představení Louská-
ček Na přelomu dubna a května budou mít možnost 
vybraní žáci navštívit Anglii a hlavní město Londýn.  
V letošním roce se také uskuteční v rámci výměnných 
pobytů návštěva z partnerské školy v Edertalu. To jen 
výběr akcí, které nás letos čekají. Jsem potěšena, že 
všechny akce, které jsou pro učitele organizačně ná-
ročné a pro rodiče náročné především finančně, jsou 
brzy obsazeny. Zatím bohužel poptávka ze strany dětí 
a rodičů převyšuje nabídku. Je to známka toho, že se 
snažíte dopřát svým dětem nadstandardní zážitky, 
které se vzděláváním souvisí, nicméně by se mohly 
někomu jevit jako zbytečné. Za to vám patří velký dík.

Těším se na shledávání ve škole i mimo ni a děkuji 
vám všem za celoroční podporu školy a dětí.
 Mgr. Eva Trojková, řed. školy

ZŠ HORNÍ ČERMNÁ

„ENDLICH WIEDER ZUSAMMEN“
Konečně zase spolu bylo mottem letošního výměn-

ného pobytu mezi žáky Základní školy Horní Čermná 
a Gesamtschule Edertal.

Na cestu jsme se vydali po dlouhé „koronavirové“ 
pauze, která trvala čtyři roky. Odjezd byl stanoven na 
4. červen. Celodenní cestu jsme si zpestřili procházkou 
ve městečku Moritzburg kolem zámku, kde se natáče-
la pohádka Tři oříšky 
pro Popelku s Libuší 
Šafránkovou. Podve-
černí setkání s hosti-
telskými rodinami pak 
proběhlo v poklidné 
atmosféře v očekává-
ní příštích dnů.

Program byl na-
plánován na čtyři ze 
šesti společných dní. 
V pondělí dopoledne 
se děti seznámily při 
animačním progra-
mu. Aktivity uvolnily 
atmosféru a všich-

ni se s chutí zapojili do práci a konverzace. V úterý 
jsme se vydali na prohlídku města Korbach, kde jsme 
také navštívili firmu Weidemann, která vyrábí stavební  
a zemědělskou techniku. Středeční cesta vedla do 
města Kassel, které je známé automobilkou Volksw-
agen. Nás čekala hodinová procházka městem, dvou-
hodinový rozchod za nákupy a tříhodinová návštěva 
horského parku Wilhelmshöhe. Tady jsme si prohlédli 
krásné vodní kaskády s fontánou na konci.

Ve čtvrtek 8. června byl státní svátek, který děti strá-
vily v rodinách. Program připravený hostiteli byl pest-
rý - minigolf, národní park, muzeum počítačů, lanový 
park, bobová dráha a mnoho dalšího. Pátek se nesl ve 
znamení turistiky. Začali jsme u „otočeného“ domečku, 
krátce jsme se zastavili na hrázi Edersee a pokračovali 
lanovkou k přečerpávací elektrárně Peterskopf. Odtud 
jsme procházkou došli na hřiště v obci Kleinern, kde 
si děti užily spoustu zábavy na netradičních atrakcích. 
Den jsme zakončili společným grilováním u školy, kde 
si děti i rodiny sdělily spoustu zážitků.

Sobotní den byl opět v režii rodin, takže děti podnikly 
např. plavbu lodí po Edersee, koupaly se v přehradě 
nebo na koupališti, prohlédly si „otočený“ domeček 
uvnitř, šly na zmrzlinu, zahrály si bowling…

Nedělní loučení bylo se slzami v očích a se slibem, 
že za rok se uvidíme u nás v Čechách.

Pobyt byl podpořen Česko-ně-
meckým fondem budoucnosti.     

Za ZŠ Horní Čermná  
Lenka Ptáčková, Jana Beranová
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Redakce neodpovídá za názory, mluvnické a stylistické chyby přispěvovatelů a nebude zveřejňovat spory občanů. 
Bystřecké okénko vydává Obecní úřad Bystřec v nákladu 490 výtisků. Uzávěrka příštího čísla je 4. 12. 2023. 

Za příspěvky děkujeme.

Již 23.ročník turistického pochodu a cyklojízdy 
pod názvem „Bystřecké kilometry“ se konal 12.srpna 
v malebné obci Bystřec v podhůří Orlických hor.

Tuto akci pořádal Klub českých turistů Velké Opato-
vice ve spolupráci s obcí Bystřec. 

Místem letošního startu bylo víceúčelové hřiště  
u koupaliště. Příchozí si velice pochvalovali venkovní 
posezení se zázemím. 

Za slunečného počasí na pěší trasy vyrazilo 170 
turistů a na kole jich vyjelo 33. Trasy vedly směrem 
na Čenkovice, Suchý vrch a Jablonné nad Orlicí. Del-
ší trasy zavedly turisty až do Mladkova a Kašparovu 
chatu na hranicích s Polskem. Pro děti byla připra-
vena dětská 4 km trasa okolím Bystřece. Děti spo-
lečně s rodiči cestou plnily úkoly a odměnou jim byly 
k výběru různé dárky, v podobě školních pomůcek  
a nejrůznějších hraček. Všichni zúčastnění obdrželi 
diplom a placku pochodu. Po zdolání tras bylo připra-

BYSTŘECKÉ KILOMETRY 2023

Divadelní představení

SE STARCI NA CHMELU
Ochotnický soubor Vicena z Ústí nad Orlicí bude  
hrát muzikál Starci na chmelu ve čtvrtek 28. 9.  

od 18 hodin na sále v hostinci „U Špičáků“.  
Srdečně zveme na toto představení.

DIVADLO

veno bohaté občerstvení. Nejvzdálenějším a zároveň 
nejstarším účastníkem byl 85 letý Kvetoslav Lumtzer 
z Popradu (SK). Další přijeli z Chebu, Olomouce, 
Brna, Prostějova, Šumperku, Prahy atd. Početné za-
stoupení bylo i domácích turistů. Jeden místní mladý 
turista (viz foto) dokonce po dětské trase přemluvil 
maminku na ještě jednu delší trasu. Zvládli tak jako 
jediní 2 pochody za jeden den.

Akci připravovalo pod vedením Jardy Vaníčka asi 
20 lidí z Velkých Opatovice a Bystřece. 

Velké poděkování patří i starostovi obce panu 
Šťastnému za materiální a finanční podporu této ob-
líbené akce.

Za pořadatele Dušan Machourek 
předseda KČT Malá Haná Velké Opatovice


